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ACTA 

JUNTA GENERAL EXTRAORDINÀRIA DE 2 D’AGOST DE 2023 

Acta de la Junta General Extraordinària, celebrada per la Comunitat de 

Regants - Sindicat Agrícola de l’Ebre, el dia dos d’agost de dos mil vint-i-tres.  

Essent les 19.05 hores, la secretària adjunta, Eva Bertomeu, demana 

disculpes pel retard en l’inici de l’assemblea, que justifica degut a la gran 

quantitat de gent que encara no ha pogut accedir a la sala pel procés 

d’acreditacions i entrega de vots.  

Assisteixen a la Junta General 120 persones que a es relacionen a 

continuació:

PRESENTS: 

Alcalà Sorribes, Domingo 

Bertomeu Navarro, Eva 

Callau Casanova, Raül 

Carles Gilabert, Ramon 

Carles Pastor, José Mª 

Casanova Casanova, Fco. Javier 

Castells Queral, Susana (Semillas 

Certificadas Castells, S.L.) 

Curto Hierro, Josep Xavier 

Delsors Pomar, Víctor 

Domingo Buera, Antonio José 

Espuny Mauri, Montserrat 

Fornós Casanova, Juan Carlos 

Franch Agramunt, José 

Franch Sorribes, Joaquín 

García Bonet, Óscar (García Pasíes, 

Joaquín) 

Giménez Uribe, Juan Luís 

Marin Serral, Pablo Ramon 

Reverté Solà, Diego 

Santiago Casanova, Álvaro 

Tallada Ravanals, Juan Antonio 

(SAT Mas Ravanals) 

Vila Bo, David (Explotaciones 

Agrícolas Vila Bo, S.L.) 

Vilà Jordà, Laura (UGONRA, S.A.) 
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Alonso Valldepérez, Miguel 

Álvarez Vázquez, Enrique 

Amenós Vila, J. Ramon 

Amenós Vila, Mª Ángeles 

Ardit Cordero, Jorge 

Arques Castells, Raül 

Arques Rovira, Mariola 

Arques Tomàs, Lázaro 

Balagué Blanch, José 

Bayo Bertomeu, José 

Bel Bertomeu, Salvador 

Bertomeu Agramunt, Joan 

Bertomeu Bertomeu, Óscar 

Bertomeu Bertomeu, Salvador 

Bertomeu Bertomeu, Teófilo 

Bertomeu Franch, Domingo 

Bertomeu Franch, Ramon 

Bertomeu Gil, Antonio 

Bertomeu Gil, Mª Carmen 

Bertomeu Monfort, J. Salvador 

Bertomeu Muria, Adrian 

Bertomeu Tomàs, Carlos 

Bertomeu Tomàs, J. Carlos 

Bertomeu Tomàs, Víctor 

Bertomeu Torres, José 

Bertomeu Turón, Eva 

Bonet Durà, Joan 

Bonet Durà, Oriol 

Bonet Gilabert, Domingo 

Bonet Tomàs, Severo 

Callau Bonet, Francisco 

Callau Ferré, Gustavo 

Callau Fosch, Hilario 

Campos Masdeu, José Mª 

Carles Gilabert, Francisco 

Carles Gilabert, J. Miguel 

Casanova Casanova, Jorge 

Casanova Santamaría, Fco. 

(Tramontano, S.L.) 

Casanova Uribe, César 

Cascón Escribano, Adolfo 

Castañé Sales, Javier (Desporvic, S.L.)  

Castells Franch, José Pedro 

Castells Turón, Miguel 

Cid Cortés, Olga 

Cid Curto, Alberto 

Colomines Navarro, José  

Cort García-Donato, Enric 

Costes Franch, J. Veronic 

Culvi Porres, Salvador 
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Curto Fosch, Oriol 

Curto Fosch, Sergi 

Chavarria Cugat, José Mª 

Escribà Roca, Abel 

Espanya Forcadell, Antoni (Ministeri 

per a la Transició Ecològica) 

Estupiñà Espuny, Alfredo 

Fors Callau, Alfonso 

Franch Agramunt, Bruno 

Franch Arques, Kilian 

Franch Chacón, Josué 

Franch Franch, J. Enrique 

Franch Franch, Rafael 

Franch Ribes, Hilario 

Gas Fonollosa, J. Luis 

Gil Mascarell, Francisco 

Izquierdo Fatsini, José Antonio 

Martí Bertomeu, Fermín 

Masdeu Bonet, Héctor 

Mauri Falcó, Mª Amor 

Mulet Bertomeu, Sergio 

Mulet Navarro, J. Luís 

Navarro Arques, José 

Navarro Cardús, Ramon 

Navarro Franch, J. Antonio 

Otamendi Escoda, Marcela 

Pegueroles Abadie, Josep Manel 

Pegueroles Ariño, Lluís 

Pla Gilabert, Carlos 

Pons Agramunt, Simón 

Pons Melich, J. Alberto 

Porres Bertomeu, Salvador 

Pujol Roca, Adrià 

Ramírez Fabra, J. Ignacio 

Ravanals Tallada, Felipe Mª  

Roca Redó, Francisco José 

Rodríguez Gas, Mª Luisa 

Rovira Bertomeu, Agustín 

Rovira Subirats, Francisco 

Salaet Franch, J. Ramon 

Santiago Ignacio, Álvaro 

Sorribes Agramunt, Víctor 

Sorribes Franch, José 

Tallada Ravanals, Jorge 

Tomàs Callau, José Pedro 

Tomàs Hernández, J. Domingo 

Tomàs Santiago, Álvaro 

Tomàs Vidal, Joaquín 

Vidal Valldepérez, Juan José 

Vila Franch, Francisco



Actes de Juntes Generals celebrades per la Comunitat de Regants  

Sindicat Agrícola de l’Ebre durant l’any 2022 

 

 

 25 

REPRESENTATS: 

Els que figuren al quadre resum que s’uneix al present llibre d’actes en 

l’apartat ANNEXOS. 

En total, a la sala hi ha presents i representats 1.685 vots. 

 

Essent les 19.20 hores, el president de la Comunitat, Víctor Delsors, obre la 

sessió i presenta el primer punt de l’ordre del dia: 

1r.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DE LA MODIFICACIÓ DE L’ARTICLE 22 DE LES 

ORDENANCES DE LA COMUNITAT DE REGANTS – SINDICAT AGRÍCOLA DE 

L’EBRE 

El president explica que la proposta de modificació de l’article 22 de les 

Ordenances per a la qual avui s’explicaran els motius i se sotmetrà a debat i 

aprovació arriba després d’una petició de la Junta de Govern, la qual ha estat 

valorada pel Departament Jurídic i consultada a la Confederació Hidrogràfica 

de l’Ebre (CHE). Destaca que la modificació no afecta, en cap cas, al sistema 

electoral. Cada dos anys se celebraran eleccions en les quals es renovaran la 

meitat dels òrgans de govern i la durada dels càrrecs serà de quatre anys. 

L’única modificació és que aquesta no estarà limitada a un màxim de vuit 

anys, és a dir, a dos mandats consecutius.  

Per a explicar els motius, el president planteja la pregunta de Per què ara? I 

fa un repàs cronològic des del Centenari. L’any 2006, la Comunitat no passava 

pel seu millor moment, amb una situació financera delicada, infraestructures 

i equipaments obsolets, ... el futur era incert. En aquell moment, els esforços 

es van centrar en posar la Comunitat al dia i, entre d’altres coses, es va 

buscar finançament per a fer inversions, es va fer una reforma dels Estatuts 

per a modernitzar-los, ... Amb el present assegurat, era l’hora de mirar cap al 

futur. Com? Es va començar per professionalitzar la Comunitat, perquè cada 

tràmit o obra té molta complexitat i l’ha de tractar gent que conegui les 
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coses, administrativament, legalment, tècnicament, ... També es va afavorir 

la incorporació de dones a la Junta per a aconseguir, amb la seva opinió, una 

visió més enriquidora. I, finalment, es va impulsar la modernització del reg: 

entubats, automatitzacions, ...  

Els resultats de tota aquesta millora de gestió s’han pogut palpar ràpidament 

perquè va venir un temporal Glòria, una crisi energètica i ara una sequera. En 

les dues primeres, vam aconseguir no només para el cop sinó seguir amb el 

programa d’inversions i ara, amb la sequera, s’està donant, també, una 

resposta. Al final, diu el president, la reflexió és que qui ha moldejat el Delta 

ha estat l’aigua de les Comunitats de Regants i hem de participar en la gestió 

del Delta, la qual es basa en dos pilars fonamentals com són la Taula de 

Consens i el Pla de Gestió d’Aigua Dolça (PIGADE).  

Però el que hem vist els últims anys és que quan una persona entra a la 

Comunitat necessita un temps per a adquirir uns coneixements, experiència, 

... I resulta que quan millor pot aportar el seu gra d’arena, se n’ha d’anar, per 

una limitació establerta en les Ordenances, la qual cosa es converteix en una 

oportunitat perduda i és una llàstima. La limitació dels mandats trenca la 

gestió de la Comunitat, aquesta no pot ser una cosa sincopada sinó que 

flueixi. Hi ha d’haver una renovació, però d’una manera natural, no forçada 

perquè hi ha un article que ho diu. El que busquem és poder oferir una 

continuïtat en la gestió sense limitació en el temps que una persona que 

entra a la Comunitat pot ocupar el càrrec, sempre que tingui la confiança de 

l’assemblea, ja que l’última paraula la tenen els comuners amb el seu vot i la 

decisió final de qui continua i qui marxa és seva. 

En aquest punt, el president passa la paraula a la secretària adjunta i 

responsable del Departament Jurídic, Eva Bertomeu, que fa lectura de 

l’article 22 de les Ordenances, tal i com està redactat actualment: 

La durada de tots els càrrecs comunitaris serà de quatre anys podent ser, en 

el cas del secretari, indefinida. 
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Els comuners solament podran exercir el càrrec per al qual hagin estat 

elegits durant dos mandats consecutius com a màxim, és a dir, vuit anys. 

S’exceptua de l’esmentada limitació el càrrec de secretari en el supòsit que 

així ho acordi la Junta General  

A continuació, fa lectura de la proposta de modificació:  

La durada de tots els càrrecs comunitaris serà de quatre anys, renovables, 

podent ser en el cas del secretari de la Comunitat indefinida en el supòsit 

que així ho acordi la Junta General. 

La secretària adjunta fa una explicació de com serà el procediment per a la 

votació de la proposta de modificació de l’article 22 de les Ordenances. Diu 

que les votacions seran secretes, perquè així ho ha demanat la Junta de 

Govern. A l’entrada, tots els assistents han rebut unes paperetes amb els 

vots, segons el número que els correspon entre els vots propis i, si és el cas, 

delegats. A les paperetes, hi ha tres opcions de vot: a favor de la proposta, en 

contra de la proposta o vot en blanc. Cal assenyalar amb una creu l’opció 

desitjada i posar totes les paperetes dins del sobre que serà dipositat a 

l’urna. 

En aquest punt, la secretària adjunta fa un incís per recordar que des que es 

van modificar les Ordenances, les delegacions de vot s’han de fer dins del 

termini reglamentari que va des de la publicació de la convocatòria de la 

Junta General al Butlletí Oficial de la Província de Tarragona i fins a 72 hores 

abans de la seva celebració, i només serveixen per a la Junta General en 

qüestió. 

Continua la secretària adjunta dient que un cop acabada la votació es farà el 

recompte per part de la secretària de la Comunitat, un vocal de la Junta de 

Govern i dos treballadors de la casa. Els assistents poden quedar-se a la sala o 

sortir a fer un refrigeri. Amb el recompte acabat, es reemprendrà la Junta 

General fent públics els resultats de la votació que, per ser aprovada, 

necessita d’una majoria qualificada. En cas de ser així, se seguiran els tràmits 
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administratius pertinents per a la ratificació de la modificació per part de la 

CHE.    

S’obre un torn de paraula del qual fan ús: 

Simon Pons pregunta si la modificació afecta a la resta de la Junta de Govern. 

El president de la Comunitat li respon que si, que qualsevol persona que 

formi part dels òrgans de govern de la Comunitat, mentre sigui reelegida per 

la Junta General, no tindrà limitat el mandat, és a dir, els vuit anys es podran 

allargar sempre i quan l’assemblea ho recolzi. L’única excepció és la que 

afecta al secretari de la Comunitat, que és un càrrec de confiança del 

president, tot i que ha de ser també la Junta General qui l’avali. 

Ramon Salaet valora que quan hi ha una seguida és molt dolent tallar-la i si 

una Junta de Govern porta una línia bona i es torna a presentar, obtindrà 

l’aval de l’assemblea per a continuar, tot i que continua fent una reflexió en 

el sentit que s’hauria d’evitar una cosa que sempre ha passat i és anar una 

mica “portats” o “induïts” a votar una persona o candidatura en concret.  

A continuació, es procedeix a la votació i al recompte. 

Es reprèn la Junta General i la secretària adjunta informa del resultat de la 

votació. Del total de vots presents i representats a la sala, que són 1.685  la 

proposta de modificació de l’article 22 de les Ordenances queda aprovada 

amb: 1.433 vots a favor, 154 vots en contra, 12 vots en blanc, 36 vots nuls i 

50 abstencions, el que representa que ha obtingut un suport d’un 85% dels 

comuners.  

 

A continuació, el president presenta el segon punt de l’ordre del dia:     

2n.- GESTIÓ DEL REG EN POST CAMPANYA 2023 

Pren la paraula el president de la Junta de Govern, Fco. Javier Casanova. 

Agraeix la confiança dipositada en la Junta de Govern actual, assegurant que 
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aquesta té reptes molt importants per davant, i l’aval a la seva gestió i al seu 

compromís amb el territori amb iniciatives com la Taula de Consens o el 

PIGADE, havent-se aconseguit, per una banda, parlar amb tots els sectors 

implicats i, per l’altra, que l’Administració entengui que el quilo d’arròs no 

pot suportar-ho tot i que necessitem figures de protecció tant del continent, 

que és l’Estratègia Delta, i del contingut, que és la gestió de l’aigua dolça.   

Continua el president de la Junta de Govern fent unes reflexions.  

Afirma que ell sempre diu que el futur es treballa amb el present i que tots 

els problemes que han anat venint -el temporal Glòria, la crisi de preus 

d’electricitat i combustibles o la sequera- no s’haurien pogut gestionar de la 

manera com s’ha fet si la Comunitat no s’hagués avançat en el temps en 

moltes de les seves inversions. Assegura també que molts d’aquests 

problemes al final generen oportunitats i posa com a exemple la sequera. 

D’ella hem d’aprendre que el canvi climàtic és una realitat, l’aigua és la que hi 

ha i hem de començar a treballar, liderant-ho des de la Comunitat, en el tema 

dels sanejaments, aplicant tecnologies de futur, ja que no podem penjar d’un 

fil d’unes concessions. 

Afirma que hem viscut una campanya que al final ha estat del 65% de l’aigua. 

Tenim 19 m3/s de concessió i hem treballat amb 11,5 m3/s de mitjana. Això 

ha comportat molts esforços, buscant equilibris amb la Comunitat de la Dreta 

i entre les necessitats dels cultius, però ens hem escapat de la gola del llop, 

gràcies a les pluges dels mesos de maig i juny. Continua dient que per 

primera vegada, la màxima gestió ha estat en motors (rebombeigs, ...), cal ser 

conscients de l’impacte que això ha tingut en els consums de les estacions de 

bombament com la Pedrera. Aquest any, pagar una factura de 120.000 € al 

mes de juny estava justificat, però d’altres, amb la totalitat de la concessió, 

no té cap sentit.  

Finalment, fa un reconeixement al conjunt de la plantilla. Diu que tota 

aquesta aposta per internalitzar i professionalitzar, dotant de formació al 

personal, organitzant-lo en equips, ... ha donat els seus fruïts i hem estat 
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capaços de donar respostes ràpides. Sense el compromís dels treballadors, 

no ho hauríem aconseguit. I fa extensiu el seu agraïment a la resposta dels 

comuners a la petició de compromís, també, que se’ls va fer en l’assemblea 

informativa celebrada el passat mes d’abril amb relació al compliment de les 

normes i fer un bon ús de l’aigua. Assegura que l’actitud, en general, ha estat 

molt bona i s’ha actuat amb responsabilitat i disciplina. 

A continuació, el president de la Junta de Govern passa la paraula al 

responsable del Canal, Josep Turón, per parlar del desenvolupament de la 

campanya i la planificació del reg a partir d’aquest mes d’agost.  

Després de fer un agraïment també als comuners, perquè sense el seu 

compromís la faena de la Comunitat no hauria estat possible, Josep Turón fa 

un repàs cronològic de la campanya des de la soltada de les aigües el dia 28 

d’abril. Aquesta es va fer amb tota la dotació, 19 m3/s, fins al dia 2 de maig, 

en què es va baixar a 13 m3/s. L’omplida va ser ràpida i eficient, però també 

hi va contribuir el fet que la Sèquia 2 no agafava aigua, com tampoc molta 

gent que feia sembra en sec. El dia 6 de maig es va baixar de  13 a 11 m3/s i 

el mes va ser en general bastant tranquil: els comuners no llençaven aigua, 

les bombes no van funcionar, ...  

El 30 de maig, es van començar a engegar es bombes de la Pedrera, ja que 

començava a haver-hi demanda. El 3 de juny, dels 11 m3/s que teníem vam 

passar a 9 m3/s i vam començar a tenir problemes, perquè no hi havia prou 

nivell i no arribava l’aigua a les tomes a les zones de Tivenys, Bítem, Tortosa i 

Campredó, mentre que a la plana deltaica va començar a haver-hi més 

demanda d’aigua i les bombes funcionaven més. També hi va haver algunes 

avaries a algunes de les estacions. A partir d’aquí es va iniciar el període més 

crític. El 26 de juny, la gestió del reg es va començar a fer per sectorització, la 

qual cosa ens va donar una mica d’alleujament.  

A partir de l’1 de juliol, gràcies a les pluges del mes de juny i que el pantà de 

Mequinensa s’havia recuperat una mica, vam passar una altra vegada a un 

cabal de 13 m3/s. Aquí baix hi havia molta aigua i a la zona alta bastanta gent 
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podia començar a regar amb una certa normalitat. Per a les zones de 

Remolins i Bítem amb més dificultats, es van fer alguns regons. I arribem al 

dia d’avui. La previsió ara és que fins al 13 d’agost, a la plana deltaica 

continuarem fent sectoritzacions en quatre sectors. I planificarem uns dies en 

què es faran plenes al Canal per a que les finques de les zones de Remolins i 

Bítem puguin regar en condicions òptimes. A partir d’aquí, s’han previst tres 

escenaris:  

El primer escenari contempla canviar dels quatre sectors actuals a tres per a 

no dependre tant de la Pedrera. Cadascun d’ells estaria tancat tres dies i 

obert sis dies més. Josep Turón diu que és el que ens agradaria que funcionés 

però en el cas que no, passaríem al Pla B, i que consistiria en una 

sectorització en què dels quatre sectors, se’n tancarien dos durant quatre 

dies mentre els altres dos romandrien oberts, i a l’inrevés. Si de cara al mes 

setembre la situació no millora, però, el més probable és que ens toqui fer 

com a la Comunitat de la Dreta, tancaments i obertures totals, ja que el 

problema que tenim és que com el Canal no està preparat per a treballar 

amb tanta poca aigua, pot arribar un moment que tornéssim a tenir els 

problemes del mes de juny.  

Un cop acabada la explicació del responsable del Canal, s’obre un torn de 

paraula del qual fan ús: 

Mª Àngels Amenós diu que si es demana la seva opinió en una votació, en 

aquest punt s’abstindrà i es remet a una instància on demanava autorització 

per fer un rentat d’unes parcel·les sembrades en sec on estaven tenint 

problemes amb la sortida de l’arròs degut a la salabror i la contesta de la 

Comunitat va ser que no. Argumenta que la sembra en aquestes parcel·les es 

va fer just un dia abans de l’aprovació de les normes d’ús de l’aigua en 

sequera i que d’haver sabut que no els donarien aigua, no ho haguessin fet. 

Diu que van perdre la producció de 90 jornals, que han hagut de ressembrar, 

per creure i no llençar aigua. I afegeix que està d’acord en complir les 

normes, però creu que quan un perd la collita se l’ha d’ajudar, ja que són 
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molts d’esforços els que els ha tocat fer, com per exemple un doble 

tractament contra el cargol poma.   

Javier Casanova li respon que en aquell moment no sabíem l’escenari que ens 

venia, la norma d’ús de l’aigua era que cap persona podia llençar aigua, a qui 

ho va fer se’l va denunciar. Afegeix que totes les persones som responsables 

de les nostres decisions i actes, podem decidir fer un mètode de cultiu, una 

varietat d’arròs, ... però al final “a lo hecho pecho”, és molt fàcil culpar els 

altres. Insisteix que nosaltres fem el que podem per tothom, però en aquells 

moments concrets la situació era la que era, estàvem omplint i vam donar 

l’ordre que ningú podia llençar aigua. 

Mª Àngels Amenós afegeix que té entès que les normes s’apliquen després 

que s’aprovin i la instància presentada fa referència a terres sembrades 

abans d’aprovar les normes, recordant a més que tothom que fa sembra en 

sec estalvia un 30% d’aigua.  

J. Antonio Navarro demana que no es tanqui l’aigua un cop acabada la 

campanya i que hi hagi un cabal en continu, encara que sigui a mig nivell, 

però sense tancaments i obertures, a partir del mes setembre per a que la 

gent pugui fer bé tasques com la del xafar i que altres sectors com el de la 

pesca o la caça vagin bé. Diu que el Delta vol aigua dolça com a mínim fins a 

Nadal.  

Javier Casanova li respon que en les planificacions s’ha de tenir en compte la 

situació de l’embassament de Mequinensa, per primera vegada estem un 

punt millor que l’any passat però no sabrem què passarà. La decisió nostra és 

que tothom qui vulgui colmatejar ho podrà fer, com a mínim fins a finals del 

mes de desembre.     

Enric Cort intervé per fer un reconeixement a l’esforç de Junta i treballadors 

però adverteix que la imatge que cal donar és que de grans dificultats, per a 

que les restriccions d’aigua no esdevinguin un precedent. També lamenta 

que mentre aquí s’està patint molt, el Consorci d’Aigües de Tarragona (CAT) 
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no hagi de renunciar a una part de la seva concessió, generant una situació 

de discriminació. Creu que hem d’aixecar la veu contra projectes com el Hard 

Rock. Afegeix que no ens poden tapar la boca amb 2,4 milions d’euros que, si 

bé és la meitat del pressupost de la Comunitat, fent números, resulta a 

menys de 5 cèntims el metres cúbic. Proposa buscar la manera per a 

recórrer-ho per la via judicial. 

Javier Casanova li respon que la Junta està oberta a qualsevol proposta que 

plantegin els comuners, que es pot debatre i aprovar, si escau, en una Junta 

General. Però adverteix també del perill dels discursos populistes i hem de 

mirar les conseqüències d’aquests i de les decisions que se’n puguin derivar. 

Recorda que les regles del joc són les que són i en els usos de l’aigua en 

primer lloc hi ha l’aigua de boca i després els usos ambiental i agrícola. I 

sobre aquestes regles del joc vam preparar, precisament, tot l’argumentari 

de defensa dels cabals que gestiona la Comunitat.  

 

Es dóna per finalitzada la Junta General extraordinària essent les 21.15 hores. 

    

El President de la Comunitat            La Secretària de la Comunitat 

                  

 

      Víctor Delsors Pomar                                                         Laura Vilà Jordà 

 

 

En representació dels partícips assistents: 

 

 

Adrian Pujol Roca             J. Enrique Franch Franch        Carlos Bertomeu Tomàs 


